

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

论文

17- β -雌二醇对心肌缺氧/复氧NF- κ B及ICAM-1和VCAM-1表达的影响

霍洪亮, 安尚玉, 钟世刚, 曾庆华

东北师范大学生命科学学院, 长春 130024

摘要:

利用乳鼠原代培养心肌细胞建立缺氧/复氧模型, 采用流式细胞术、Western blot、RT-PCR及Elisa等方法, 研究了17- β -雌二醇对缺氧/复氧诱导的ICAM-1和VCAM-1表达的影响, 分析雌激素在心肌缺氧/复氧损伤中的抗炎作用。结果表明, 心肌缺氧/复氧使NF- κ B p65活化, 雌激素对NF- κ B活化有明显的抑制作用。雌激素对NF- κ B途径和对非NF- κ B途径ICAM-1和VCAM-1的mRNA和蛋白表达都有抑制作用。以上结果说明雌激素在心肌缺氧/复氧过程中的抗炎作用是通过多途径实现的。

关键词: 17- β -雌二醇; 心肌细胞; 缺氧/复氧; 核转录因子- κ B; 黏附分子

Effect of 17- β -Estradiol on Hypoxia-reoxygenation-induced NF- κ B Activity, ICAM-1 and VCAM-1 Expression in Cardiac Myocytes

HUO Hong-Liang, AN Shang-Yu, ZHONG Shi-Gang, ZENG Qing-Hua*

School of Life Sciences, Northeast Normal University, Changchun 130024, China

Abstract:

Transcription factor(NF)- κ B plays an important role during hypoxia-reoxygenation in cardiac myocytes. In previous studies, it has been proved that NF- κ B can bind to the specific sequences located in the promoters of ICAM-1 and VCAM-1, mediate the expression of tow adhesion molecules, and cause the cell inflammatory response and apoptosis. In order to analyze the anti-inflammation function of 17- β -estradiol during hypoxia-reoxygenation, we established the hypoxia-reoxygenation model in cardiac myocytes which were isolated from neonatal rat. And then, we detected the effect of 17- β -estradiol on activation of NF- κ B p65 and studied the estrogen on how to adjust the level of ICAM-1 and VCAM-1 by Flow Cytometry, Western Blot, RT-PCR and Elisa technology. The results show that the NF- κ B pathway is activated during hypoxia-reoxygenation, and 17- β -estradiol inhibits this activation significantly. 17- β -Estradiol also inhibits the expression of ICAM-1 and VCAM-1 by both NF- κ B-dependent and NF- κ B-independent pathway. Taken together, all results suggested that anti-inflammatory effect of 17- β -estradiol during myocardial hypoxia-reoxygenation is achieved through multichannels.

Keywords: 17- β -Estradiol; Cardiac myocytes; Hypoxia-reoxygenation; NF- κ B; Adhesion molecule

收稿日期 2009-02-26 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

国家自然科学基金(批准号: 30870910)资助.

通讯作者: 曾庆华, 女, 教授, 博士生导师, 主要从事分子细胞生理学研究. E-mail: zengqh707@nenu.edu.cn

作者简介:

参考文献:

- [1]LI Ying(李莹), WANG Yi(王毅), QU Hai-Bin(瞿海斌), et al.. Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)[J], 2008, 29(3): 515—518
- [2]CHEN Zhan-Guo(陈战国), ZHAO Hai-Xia(赵海霞), WEI Jun-Fa(魏俊发), et al.. Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)[J], 2009, 30(1): 82—89
- [3]Bebo B. F., Jr Fyfe-Johnson A., Adlard K., et al.. J. Immunol.[J], 2001, 166(3): 2080—2089
- [4]Dubal D. B., Zhu H., Yu J., et al.. Proc. Natl. Acad. Sci. USA[J], 2001, 98(4): 1952—1957

扩展功能

本文信息

Supporting info

PDF(369KB)

[HTML全文]

[\({article.html_WenJianDaXiao}\)](#)
KB)

参考文献[PDF]

参考文献

服务与反馈

把本文推荐给朋友

加入我的书架

加入引用管理器

引用本文

Email Alert

文章反馈

浏览反馈信息

本文关键词相关文章

17- β -雌二醇; 心肌细胞; 缺氧/复氧; 核转录因子- κ B; 黏附分子

本文作者相关文章

PubMed

- [5]Ito. A., Bebo B. F. J., Matejuk A., et al.. J. Immunol.[J], 2001, 167(1): 529—542
- [6]Serena G., Clara M., Adriana M., et al.. Molecular and Cellular Biology.[J], 2005, 25(8): 2957—2968
- [7]Dean N. M., McKay R., Condon T. P., et al.. J. Biol. Chem.[J], 1994, 269(23): 16416—16424
- [8]Bouillon M., Fortier M. A., Boulianne R., et al.. J. Cancer[J], 1992, 50(2): 281—288
- [9]Pober J. S., Slowik M. R., De Luca L. G., et al.. J. Immunol.[J], 1993, 150(11): 5114—5123
- [10]Renkonen R., Mennander A., Ustinov J., et al.. Int. Immunol.[J], 1990, 2(8): 719—724
- [11]Wahl. C., Liptay S., Adler G., et al.. J. Clin. Investig.[J], 1998, 101(5): 1163—1174
- [12]Yamamoto Y., Yin M. J., Lin K. M., et al.. J. Biol. Chem.[J], 1999, 274(38): 27307—27314
- [13]Yin M. J., Yamamoto Y., Gaynor R. B.. Nature[J], 1998, 396: 77—80
- [14]Nissen R. M., Yamamoto K. R.. Genes Dev.[J], 2000, 14(18): 2314—2329
- [15]Ricote M., Li A. C., Willson T. M., et al.. Nature[J], 1998, 391(1): 79—82
- [16]Auphan N., DiDonato J., Rosette C., et al.. Science[J], 1995, 270(5234): 286—290
- [17]Kacimi R., Joel K. S., Koudssi F.. Circ. Res.[J], 1998, 82(5): 576—586
- [18]Patten R. D., Pourati I., Aronovitz M. J., et al.. Circ. Res.[J], 2004, 95(7): 692—699
- [19]Kousteni S., Bellido T., Plotkin L. I., et al.. Cell[J], 2001, 104(5): 719—730

本刊中的类似文章

文章评论

反馈人	<input type="text"/>	邮箱地址	<input type="text"/>
反馈标题	<input type="text"/>	验证码	<input type="text"/> 7314